



الجمهورية العربية السورية

جامعة دمشق

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم الآثار

ماجستير عصور ما قبل التاريخ

التشييدات الدفاعية خلال العصري الحجري الحديث والنحاسي

المشرق العربي القديم "أنموذجاً"

إعداد الطالبة

رنا سفاف

إشراف

أ.م. د. حسام حسن غازي

1445/م/2024 هـ

## المخلص

يتناول هذا البحث دراسة التشييدات الدفاعية العائدة للعصرين الحجريين الحديث والنحاسي في بلاد الشام وبلاد الرافدين، التي تمت اكتشافها حتى الآن في 19 موقع أثري 9 منها في بلاد الشام و10 منها في بلاد الرافدين، ويعود 6 منها للعصر الحجري الحديث و13 منها للعصر الحجري النحاسي، ومن بين المواقع العائدة للعصر الحجري الحديث (أريحا وتل القرامل وتل حالولة) في بلاد الشام و (تل المغزلية وتل الصوان وشوغامامي) في بلاد الرافدين ومن بين المواقع العائدة للعصر الحجري النحاسي (تل حموكار وتل أفس وحبوبة كبيرة وتل مشنقة وتل الشيخ حسن وتل خزنة) في بلاد الشام و(أبو صلابيخ وتل عبادة وتلول الثلاثات 2 و ياريم تبة 1 وأم الدباغية وتبة كورا وتل الأربجية ) وفي بلاد الرافدين.

ويتبع البحث المنهج الوصفي التحليلي لدراسة تلك التشييدات، من حيث تاريخ ظهورها، وتطورها ونوعيتها ومواد وتقنيات تشييدها ووظيفتها وطبيعة المخاطر التي أدت إلى تشييدها. وتجدر الإشارة إلى أن هذه الرسالة موجهة لدراسة التشييدات العامة فقط التي تتمثل وظيفتها في حماية الموقع ككل، ويهدف هذا البحث إلى إعطاء فكرة متكاملة عن تلك التشييدات في كل من بلاد الشام وبلاد الرافدين خلال العصرين الحجريين الحديث والنحاسي.

ويتحدد الإطار الجغرافي لمنطقة الدراسة في بلاد الشام وبلاد الرافدين، مع الإشارة إلى أن بعض الدراسات تدرج الجزيرة السورية ضمن إطار بلاد الرافدين، ولكن هذا البحث ركزنا على مفهوم بلاد الشام وبلاد الرافدين جغرافيتيها الحالية، ويتحدد الإطار الكرونولوجي لرسالة بالفترة من بداية العصر الحجري الحديث 10000 ق.م حتى 3200 ق.م نهاية عصور ما قبل التاريخ، مع الإشارة أن نهاية العصر الحجري الحديث في بلاد الشام هي 6200 ق.م، ونهاية العصر الحجري الحديث في بلاد الرافدين 5600 ق.م، إذًا يمثل تاريخ 6200 الحد الفاصل بين العصرين الحجريين الحديث والنحاسي في بلاد الشام، ويمثل تاريخ 5600 الحد الفاصل بين العصرين الحجريين الحديث والنحاسي في بلاد الرافدين.

**الكلمات المفتاحية:** تشييدات الدفاعية\_ بلاد الشام\_ بلاد الرافدين\_ العصر الحجري الحديث\_ العصر الحجري النحاسي

## Summary

This research deals with the study of defensive constructions dating back to the Neolithic and Copper Ages in the Levant and Mesopotamia, which have been discovered so far in 19 archaeological sites, 9 of which are in the Levant and 10 of which are in Mesopotamia, 6 of which date back to the Neolithic Age and 13 of which date to the Copper Stone Age.

Among the sites dating back to the Neolithic period are (Jericho, Tell al-Qaramel, and Tell Halula) in the Levant, (Tell al-Maghaziliyya, Tell al-Sawwan, and Shugamami) in Mesopotamia, and among the sites dating back to the Chalcolithic era are (Tell Hamukar, Tell Afes, Habouba Kebira, Tell Mashannaqa, Tell Sheikh Hassan, and Tell Khazna) in the Levant and (Abu Salabikh, Tell Ubadah, Talul al-Thalaat 2, YarimTabbah 1, Umm al-Dabaghiyah, Tabbah Kura, and Tell Arbajiyeh) and in Mesopotamia.

The research follows the descriptive analytical approach to study these constructions, in terms of the history of their appearance, development, quality, construction materials and techniques, function, and the nature of the risks that led to their construction. It should be noted that this thesis is directed to studying only public constructions whose function is to protect the site. This research aims to give a comprehensive idea of these constructions in both the Levant and Mesopotamia during the Neolithic and Copper Ages.

The geographical framework of the study area is determined in the Levant and Mesopotamia, noting that some studies included the Syrian Peninsula within the framework of Mesopotamia, but in this research, we focused on the concept of the Levant and Mesopotamia with their current geography, and the chronological framework of the thesis is determined by the period from the beginning of the Neolithic Age 10,000 BC. AD until 3200 BC, the end of prehistoric times, noting that the end of the Neolithic Age in the Levant is 6200 BC, and the end of the Neolithic Age in Mesopotamia is 5600 BC. Therefore, the date of 6200 represents the dividing line between the Neolithic and Copper Ages in the Levant and represents Date 5600 The border between the Neolithic and Copper Ages in Mesopotamia.

Keywords: defensive constructions\_theLevant\_Mesopotamia\_theNeolithic\_theChalcolithic Age



**Syrian Arab Republic**

**Damascus University**

**Faculty of Arts and Humanities**

**Department of Archaeology**

**Defensive Constructions during The Neolithic and Chalcolithic  
periods – The Ancient Arab Levant Case study**

**By**

**Rana Saffaf**

**Supervisor**

**Dr.Hossam Ghazi**

**2024-1445**